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DVOUMĚSÍČNÍK OBCÍ KLÁŠTEREC NAD ORLICÍ, PASTVINY, ČESKÉ PETROVICE
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Obnova Kaple na Čiháku do-Obnova Kaple na Čiháku do-končena:končena:

V rámci poznávání jsme praco-
vali s pipetou, tím jsme si procvi-
čovali motoriku ruky. Učili jsme 
se rozlišovat, co je těžké a co je 
lehké, co se změní, když přidám 
nebo uberu (matematická pre-
gramotnost). Také jsme oslavili 
Den dětí. Děkujeme paní Marii 
Tobešové za sponzorský dar od 
členů výboru Konzumu. Sporto-
vali jsme s odměnou. Užili jsme 
si radostnou atmosféru i skvě-
lé počasí. Také jsme si vyrobili 
prasátko a moc se nám poved-
lo, máme z něj radost. Práce s 
tematickým blokem: Z pohádky 
do pohádky. O třech prasátkách.

         Řeháková Soňa

Pokusy a objevování v MŠPokusy a objevování v MŠ
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Jak to vidím já
Vzpomínky paní Hany Tomanové na časy  
v Mateřské školce v Klášterci nad Orlicí

Vážení čtenáři,
většina z nás ráda vzpomíná na časy dětství.  
A mnozí z nás máme dětství spojené s milou paní 
Hanou Tomanovou, která nás provázela hezkými 
chvílemi v mateřské škole. Dovolte, abych Vás  
pozvala k rozhovoru, v němž paní Tomanová 
vzpomíná na své dětství i na své působení v MŠ.

Olga Kalášková

O. K.: Dobrý den, paní Tomanová, s Vámi mám 
spojené milé časy v MŠ, kdy jsem chodila ještě 
do bývalé budovy školky, později i do nové školky. 
Vždycky se s Vámi ráda potkám a vždycky máte 
dobrou náladu. Co se pamatuji, byla jste na nás 
děti hodná a vlídná. Jak se vlastně přihodilo, že 
jste se stala paní učitelkou v MŠ?
H. T.: Myslím, že to začalo tenkrát, když jsem jako 
dítě začala chodit do školky. V domě u Matyášo-
vých byla prosvětlená místnost se dvěma okny s 
výhledem na náves a s jedním oknem do dvora. 
Seděli jsme v dlouhých lavicích, kde jsme vyráběli 
a tvořili. A měli jsme krásnou a milou paní uči-
telku Klečkovou. Často nám četla pohádky. Stála 
před lavicemi, za zády měla knížku s pohádkami, 
a pak nám ukazovala obrázky. Na vycházky jsme 
chodili do nedaleké pískovny mezi horním hřbito-
vem a lesem. Do lesa s námi ještě šla školnice – te-
tička paní Šípková. Bylo tam kus ubraného břehu 
a tam jsme si s kbelíčkem a lopatkou vyhráli, a pak 
jsme šli zase zpátky. Hráli jsme také Kolo, kolo 
mlýnský, Chodí pešek okolo, a měli jsme různé 
skládačky, malé stavebničky. Ve školce jsme měli 
suchý záchod, na který jsme chodili přes dvůr. 
Trochu jsem se bála, protože po dvoře někdy volně 
chodila prasata.
Děti, co měly domů daleko, dostávaly v zimě po-
lévku, a my, co jsme měli blízko, jsme na oběd cho-
dili domů. Po obědě jsme se zase vraceli do školky. 
Děti chodily do školky samy, většinou nás nikdo 
nevodil, také nejezdila téměř žádná auta, jenom 
koně. Ředitelem ve školce byl pan ředitel Hladký 
z měšťanky a chodil k nám na inspekci. Ve školce 
to bylo moc pěkné. S kamarádkami jsme vzpomí-
naly, kdo tam s námi chodil, a všechny jsme moc 
rády vzpomínaly na tu školku.
O. K.: Paní Tomanová, měla jste tedy pro své bu-
doucí povolání inspiraci v paní učitelce Klečkové? 
Byla Vaším pedagogickým vzorem?
H. T.: Rodiče mi později pověděli, že jsem říkala, 

že chci s dětmi vyrábět, hlavně šít a provlékat. A 
ne stát a koukat, jak děti tvoří. Chtěla jsem s dětmi 
vyšívat i jako učitelka, až se jí stanu.
Vyšívání se mi moc líbilo. To byly takové papírky 
prodírkované, pracovali jsme s jehlou. To mi zase 
připomínalo pohádku O pejskovi a kočičce, jak 
našli jehlu kulatou a nepíchavou.
O. K.: Takže paní Klečková Vás svým přístupem k 
dětem a pohádkami tak krásně zasáhla, že jste se 
chtěla stát učitelkou.
H. T.: Ano, paní Klečková byla příjemná a milá, 
moc se mi líbila. Hrála také divadlo. Už ve školce 
jsem si usmyslela, že budu učitelkou. A také na to 
došlo.
O. K.: Po skončení základní školy jste šla na uči-
telský ústav?
H. T.: Ne, to bylo v pětačtyřicátém roce, a to žád-
ný ústav pro učitelky v mateřských školách nebyl 
nebo jsme o něm nevěděli. K tomuto vzdělávání 
byly určené kurzy. Já jsem v té době chodila do 
Žamberka do rodinné školy, do rodinky, jak se 
říkalo, a s děvčaty spolužačkami jsme našly kurz 
do jeslí v Hradci Králové. Tam kurz trval asi tři 
měsíce a byl zaměřen hodně na praxi, učili jsme 
se i v nemocnici a v poradně. Pak jsem nastoupila 
do Rychnova nad Kněžnou do jeslí, ale tam se mi 
moc nelíbilo.
O. K.: Proč se Vám tam nelíbilo?
H. T.: Protože místnost pro děti vypadala jako 
dlouhá nudle. Ráno tam rodiče dali děti, byla tam 
lehátka, spíš takové válendy. Bylo to v zimě, před 
Vánocemi, s dětmi se nemohlo jít ven a nebyl tam 
prostor na hraní. A já jsem v té místnosti musela 
i přespávat. Později jsem našla další kurz v Praze. 
Ten byl určen pro učitelky MŠ. V jeslích v Rychno-
vě jsem ukončila práci a šla do Prahy.
Po absolvování kurzu jsem asi měsíc byla doma a 
pak jsem nastoupila v roce 1947 do nově otevírané 
školky v Rybné nad Zdobnicí. Tam jsem působila 
čtyři a půl roku.
O. K.: A bydlela jste v Rybné nebo jste dojížděla?
H. T.: Nejdřív jsem tam bydlela, ale pak jsem za-
čala jezdit z Klášterce. Byla jsem radši doma. Ale 
v Rybné se mi líbilo, bylo tam pěkně. Jejich škola 
byla podobná té naší staré škole. Když pak v Kláš-
terci odcházela paní učitelka Růženka Kubíčková, 
poradila mi, ať si zažádám o místo v Klášterci, a 
tak jsem v roce 1951 nastoupila do školky v Kláš-
terci, která už byla v budově, kde je dnešní OÚ.
O. K.: Ano, tam jsme chvíli chodili i my, ještě si pa-
matuji tu krásnou zahradu, pro mě moc poetickou. 
Rádi jsme si hráli u studánky.
H. T.: Byla tam veliká jabloň a snad potůček.
O. K.: To je myslím pro všechny děti veliká radost, 
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studánky, potůčky, pramínky – voda, voda, hurá!
H. T.: Náš malý Vojta říká: ,,Louže, bláto, to je 
něco!“
O. K.: Vy to s dětmi nádherně umíte!
V poslední době se nově probírá, jak mají vypadat 
Rámcové vzdělávací plány a Školní vzdělávací plá-
ny, co musí děti v určitém věku zvládnout a co mají 
umět. Měla jste také k dispozici přesně určené škol-
ní osnovy pro MŠ?
H. T.: Vyšla příručka k výuce v MŠ s návody na 
kreslení a tvoření k aktuálním tématům během 
kalendářního roku, a tipy, co s dětmi dělat a tvořit.
O. K.: Nacvičovala jste s dětmi básně a písně na 
vystoupení na slavnostech na veřejnosti?
H. T.:
Ano, připravovali jsme během roku různé besíd-
ky a pásma. Častokrát to byly nervy, jestli se dílo 
podaří.
O. K.: Co Vás nejvíc při Vaší práci s dětmi bavilo?
Vzpomínala jste, že jako malá jste nejraději vyšíva-
la a že jste si dala závazek tvořit společně s dětmi.
H. T.: Když už jsem byla učitelkou, měli jsme jiné 
předlohy na činnosti, nevyšívalo se. Ale modelo-
valo se, kreslilo a hodně si děti hrály na písku. A já 
jsem moc ráda měla vycházky. Chodili jsme všude 
možně po celém Klášterci.
O. K.: Vy jste tady v Klášterci v MŠ vychovávala 
spoustu dětí.
H. T.: Pamatuji se na Lidušku Procházkovou, by-
dlela na Horním Klášterci v takovém ztraceném 
údolíčku, na Miloše Siberu a Jirku Rouse.
To byli jedni z prvních žáčků. Pamatuji se, že pro 
tu Lidušku jednou nikdo nepřišel, já jsem měla 
strach ji pustit, a protože to měla domů daleko, 
vyprovázela jsem ji až za Kusovy za pomník.
O. K.: V kolik hodin děti přicházely do školky, vodil 
je někdo?
H. T.: To bylo podobně jako teď, podle začátku 
školního vyučování a podle autobusů. Děti cho-
dily většinou samy, jen když tu byli ruští vojáci, 
matky ze Zbudova děti přivedly. Ale jinak děti byly 
už větší a samostatné. Pamatuji si, že jsem měla ve 
školce Jirku Rouse, jen tomu snad nebyly ještě tři 
roky, ale měl tam dvě starší sestry.
O. K.: Platil se nějaký poplatek?
H. T.: To si nepamatuji, spíš ne, jen později příspě-
vek na rodičovské sdružení asi 20Kč.
O. K.: Byla jste ve školce sama?
H. T.: Ze začátku ano. Pak ve staré školce na od-
poledne chodila pomáhat např. paní Jaruška Rou-
sová. Byla tam, když děti odpoledne spaly, a pak 
je předávala rodičům. Ve staré škole se později i 
vařilo. Dříve tam byl byt pro pana učitele. Z bytu 
vznikly třídy pro starší a mladší děti. A nahoře byly 

školní třídy, které se postupem času stěhovaly do 
Pastvin. V nové školce se pak vystřídalo několik 
učitelek, např. paní Černohousová a já jsem v nové 
školce pracovala jako ředitelka.
O. K.: Chtěly děti i tenkrát domů po ,,O“?
H. T.: Také chtěly, rády šly po ,,O“.
O. K.: A když zůstaly na spaní, měli jste už pro ně 
lehátka?
H. T.: Ano, na začátku když jsem přišla do školky, 
při zahájení vaření obědů přímo ve školce už tu 
děti zůstávaly na odpolední odpočinek.
O. K.: Některé děti dřív do školky ani nedocházely, 
protože měly doma starší sourozence, kteří je hlí-
dali, nebo už děti začínaly pomáhat doma v hos-
podářství.
H. T.: Ano, neposílaly se všechny děti. Nebo děti 
přišly jen na dopoledne a třeba až z Potoků chodily 
samy. V zimě jak kdy…
S kamarádkami jsme vzpomínaly, jak stará paní 
Faltusová poslala děti do školky a ony se vráti-
ly domů před polednem a ani do školky nedošly, 
protože se zastavily někde u vody, zabavily se a šly 
domů...Vždycky doma někdo byl.
Také třeba až z Končin chodila holčička Štefko-
vá, a její teta mně říkávala: ,,Já vždycky, když maj 
děti přijít ze školy, vylezu na špejchar a koukám z 
okna, jestli jdou po tý rovině.“
Také se pamatuji, že jeden rok byla taková slabá 
docházka, že se Svaz žen bral o to, aby školka zů-
stala.
Tak jsme s paní Jedličkovou, to byla předsedkyně 
Svazu žen, chodily do rodin a přemlouvaly jsme 
rodiče, aby poslali děti do školky. Ale nemělo to 
valný účinek.
Vzpomínám si, že jsme byly u Luxových ve Zbu-
dově. Tam děti kamarádily s Tomkovými, a tak do 
školky nepotřebovaly, stačilo jim doma a vyhrály 
si krásně s kamarády. To jsme úspěch neměly.
Ale netrvalo to dlouho, další rok už se nikdo nesta-
ral, jestli je ve školce dětí hodně nebo málo. Když 
si na to člověk vzpomene, musí se smát.
O. K.: Teď také hlídáme, abychom ve školce a ve 
škole v Klášterci měli dost dětí a udrželi ve vesnici 
devítiletou školu.
Vaše dcery chodily k Vám do školky? Nadržovala 
jste jim trošku?
H. T.: Já si pamatuji, že jsem jednou Danu mydli-
la, protože jsem ji přistihla, že někoho utiskovala. 
Tak jsem ji vzala do šatny a v tom se otevřely dveře 
a přišla nějaká maminka z kasáren s dítětem. Tak 
jsem musela vysvětlovat, že na pamětnou dostává 
moje vlastní dítě. Abych nenadržovala, na to jsem 
si dávala pozor.
O. K.: Co je podle Vás nejdůležitější pro děti v ma-
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teřské školce a v kterém věku by měly začít chodit 
do školky?
H. T.: Já si myslím, že důležité je, že ve školce mají 
své vrstevníky a mohou si hrát, pomáhat si a poví-
dat si spolu. A malinké děti by měly být u mami-
nek v rodině doma a do školky jít až později.
O. K.: Vzpomínáte na nějakého ,,vejlupka“ ve škol-
ce? Ale Vy když jste tak hodná, děti musely být také 
hodné, před Vámi určitě nikdo nedokázal zlobit.
H. T.: Nepamatuji se na nikoho zlobivého.
Vzpomínám si jen, že na jedné z vycházek si syn 
paní Vyhnálkové zlomil klíční kost, to mě mrzelo. 
Tenkrát se to řešilo tak, že jsem zavolala manželo-
vi a on odvezl chlapce k lékaři a mamince jsme ho 
odevzdali už ošetřeného.
O. K.: Myslím, že všechny školkové děti, co jste je 
měla pod křídly, na Vás vzpomínají moc hezky.
Jste také obklopena milující rodinou.
Jak trávíte svůj čas a jak jste vnímala nedávný 
nouzový stav?
H. T.: Mně to nevadilo, já můžu být v karanténě 
pořád. Jen s kamarádkami jsme se nemohly se-
jít, ale teď už to zase půjde. Jsem stále s rodinou, 
Dana s Hanou mi navaří, Terezka s Vendulkou 

pošlou po dětech oběd. Mám se dobře. Teď mi ani 
nevadilo, že nejdu na pouť mezi lidi. Byla jsem 
u Dany. Když mám volno, dívám se z okna a po-
zoruji přírodu. Nedávno jsem sledovala krásný 
západ slunce s bouřkově zbarvenou růžovošedou 
oblohou a volavku, která pravidelně přeletuje nad 
řekou. Také květiny mi dělají radost a ráda poslou-
chám Český rozhlas 2.
O. K.: Oslavila jste krásné narozeniny.
H. T.: Ano, to bylo v prosinci. Děti mi moc pěkně 
připravily velikou oslavu spojenou s tajným výle-
tem.
O. K.: Tak Vám děti, vnoučata a pravnoučata s ce-
lou rodinou dělají velikou radost.
H. T.: Ano, jsem ráda, když přijedou. Popovídáme 
si, s pravnoučaty se pomazlíme, pohrajeme si. A 
pak si je rodiče odvezou, odpočinu si a těším se na 
další návštěvu. Také pro ně nachystám vždycky 
něco sladkého.
O. K.: Milá paní Tomanová, moc Vám děkuji za 
Váš čas a za to, že jste se s námi podělila o vzpo-
mínky na své dětství a na svoje působení v mateřské 
školce. Přeji Vám vše krásné, hodně zdraví a šťast-
né chvíle strávené s Vaší rodinou!

Milí čtenáři, pokud Vás zajímají další a podrobné informace o historii naší krásné obce, můžete čerpat 
v obecní kronice, kronikách MŠ a ZŠ. Informace o historii obce je možné získat také od pana Jindřicha 
Kalouse st., p. Josefa Šrolera a p. Miloše Sibery. Na obecním úřadě si můžete zakoupit film o historii 
Klášterce nad Orlicí vydaný ke stému výročí vzniku republiky, který vytvořil také pan Šroler. Veselé 
historky ze školní docházky najdete v Almanachu třídy, do níž chodila paní Jana Luxová ze Zbudova. 
Pramenů o historii obce je hodně, stačí se ptát a zajímat se. A jistě uděláte radost svým rodičům a pra-
rodičům, když se jich zeptáte na jejich dětství a jak se žilo dříve. Jistě se dozvíte mnoho zajímavého  
a poučného.                                                                                                                             Olga Kalášková

Aktuality z Klášterce nad Orlicí:
- v období od 15. 6. do 14. 7. je přes naši obec vedena objížďka pro automobilovou dopravu, důvo-

dem je oprava mostu v Pastvinách, zvýšená doprava komplikuje pohyb chodcům, žádám všechny  
o opatrnost a řidiče o ohleduplnost  

- 30. 5. byl zahájen provoz cyklobusů, budou v provozu do pondělí 28. 9. (včetně)
- od 1. 7. budou v platnosti nové jízdní řády autobusů
- nepořádek v okolí kontejnerových míst, odložení odpadu mimo kontejner je přestupkem proti vy-

hlášce obce a může být potrestáno, toto se netýká pouze odložení pytlů s plasty z domácností v před-
večer svozového dne, dále důrazně upozorňuji na nutnost třídění odpadu v každé domácnosti

-  žádám vlastníky lesů podél cest, aby uklidili popadané stromy z krajnic a příkopů 
Přeji všem krásné, zdravé léto a těším se na setkání při kulturních či sportovních akcích.

Lenka Ševčíková, starostka obce

OBEC KLÁŠTEREC NAD ORLICÍ hledá KRONIKÁŘE/KRONIKÁŘKU OBCE, 
se zájmem o dění v obci a schopností to zaznamenat do kroniky. Zájemci, hlaste se 

na Obecním úřadu v Klášterci nad Orlicí osobně či písemně. Nabízíme práci na dohodu 
mimo pracovní poměr s možností účasti na školení k vedení obecní kroniky.
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OPĚT ODPADY…OPĚT ODPADY…
Vážení čtenáři, spoluobčané,
v posledním období se, mimo jiné problémy, věnuje značná pozornost hospodaření s odpady. V Českém 
parlamentu se momentálně projednávají tři zákony vztahující se k odpadům. Jako červená nit se všemi 
zákony táhnou a jsou skloňována slova třídění a poplatky.
Ve vztahu ke třídění budou nastavena přísná pravidla ve výtěžnosti tříditelných složek a podle procenta 
třídění v obci budou následně nastaveny poplatky. Ty by se mohly při neplnění zákonem stanovených 
procent vyšplhat až na 3,5 násobek současného stavu (až 2.150,- Kč).
První etapa zpřísňování pravidel, pokud budou zákony přijaty, je rozčleněna do r. 2029-2030. Druhá 
etapa by následovala do r. 2035 a v té by došlo k dalšímu zpřísnění pravidel a praktickému zákazu sklád-
kování. Počítá se s tím, že veškerý vzniklý odpad bude tříditelný. Obce jsou sice odpovědné za hospo-
daření s odpady, za vytváření podmínek pro třídění, ale výsledný efekt, který do budoucna mají zakotvit 
nové zákony, ten mají v ruce občané obcí a měst. A to je právě problém, který bych rád dále popsal. Naše 
obec Klášterec nad Orlicí, dle mého názoru, tyto podmínky vytváří. V rozumné docházkové vzdálenosti 
máme na osmi stanovištích rozmístěno 70 nádob na třídění složek komunálního odpadu včetně nádob 
na jedlé oleje a drobný kovový odpad. A teď tedy praktické příklady, jak se ke třídění staví někteří naši 
občané (ale možná i cizí, kteří jen projíždějí).
Např. stanoviště lom: 9.6. odvezen směsný odpad, ale už 10.6. v  jedné popelnici 2 matrace z poste-
le. V popelnici na papír vhozená velká krabice – zabere 1/3 objemu a co další? Stanoviště u bytovek: 
otevřu velký kontejner – první co vidím, je ještě v zavázané tašce 5 housek a ve druhé 6 rohlíků. Dále 
odpad v papírových krabicích a hlavně – velké černé igelitové pytle – prakticky plný kontejner. Kladu 
si tedy otázku, proč třídíme plast? Šlo by snad obsah pytle vysypat nebo používat třeba velké papírové 
tašky. Ale móda velkých černých pytlů se nyní opravdu rozšířila. Na stejném stanovišti: papír – v první 
otevřené popelnici vhozeno možná 10 pytlů od práškového vápna. Kterému zedníkovi poděkovat – takto 
znečištěný papír znehodnotí celý obsah popelnice. Plast – otevřu první nádobu – ledabyle zmuchlaná 
velká plachta a další obaly s nápisy, které dávají tušit, že nepochází z domácností. V další nádobě vhoze-
ný elektrický vyžínač trávy. Sice částečně plastový, ale patří do elektroodpadu. Mohl bych v příkladech 
pokračovat. Např. jak už vysvětlit to, že do velkých kontejnerů za školou určených na bioodpad se stále 
častěji objevují pytle se směsným odpadem nebo plasty, a to často ukrytými tak, že to traktorista zjistí až 
při vyklopení v centru nakládání s odpady v Žamberku. On pak musím odpad vybrat a pokud by se toto 
opakovalo častěji, nebude od nás nadále vybírán. 
Jak jsem už výše uvedl, obec dlouhodobě vytváří podmínky pro třídění. Jde o to, že nádoby na třídění 
jsou často zneužívány pro odložení odpadů z podnikání – např. na stanovišti u bytovek v plastu byly 
naházeny zbytky střešní krytiny CAPACO (možná ¼ obsahu). Tím vznikají situace, že se nádoby brzy 
přeplní a vzniká nepořádek. Obec zajistila na měsíce červen až září 2020 odvoz plastů 1 x za 14 
dní. Chci také připomenout, že je možné třídit drobný kovový odpad. Do šedivých popelnic na čtyřech 
stanovištích patří zejména kovové obaly od potravin a nápojů – prázdné plechovky a konzervy, drobné 
kovové odpady, které neobsahují nebezpečné látky. Větší kovové odpady lze odložit na sběrném místě 
ve starých kasárnách (EMAUZY). Zde je umístěn i kontejner na velkoobjemový odpad, lze zde odložit 
i elektroodpad. Sběrné místo je v provozu 1 x za 14 dní v sobotu – přesné datumy jsou stanoveny na 
celou sezonu r. 2020, byly uveřejněny v souhrnné tabulce termínů odvozu jednotlivých druhů odpadů. 
Tabulka je zveřejněna na webových stránkách obce. Píši o tom proto, že jsme zjistili, že jsou ještě občané 
obce, kteří se této informaci diví, že „něco takového“ v obci máme.
Vážení čtenáři,
problematika odpadů je opravdu složitá a náročná. Nové zákony obsahují pravidla, která musí ČR ak-
ceptovat a přenést z  legislativy EU. Jisté však je, že splnit je lze jen odpovědným přístupem občanů. 
Obce budou muset dále zlepšovat podmínky a motivovat občany, aby se už v rodině a domácnosti odpa-
dům věnovali a třídění jim přešlo tzv. „do krve“. Já věřím a myslím si, že už dnes většina občanů k od-
padům přistupuje odpovědně, odpady třídí a do směsného odpadu odhodí skutečně jen nevytříditelné 
složky. Dojem kazí určitě menšina. Zastupitelstvo obce dělá kroky, které tuto menšinu dále zmenší. Těm 
odpovědným chci touto cestou poděkovat.

Zpracoval: Z. Bureš
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Odstraňování eternitu ze staveb
Eternit je stavební materiál, který byl v minulosti na stavbách běžně využíván především jako střešní 
krytina. Vzhledem k tomu, že eternit obsahuje azbest, který je silně karcinogenní látkou, je nakládání 
s tímto materiálem regulováno zákonem. Upozorňujeme proto vlastníky staveb, že odstraňování eterni-
tu ze staveb je možné provádět pouze na základě předchozího povolení stavebního úřadu, kterým je sou-
hlas s odstraněním stavby nebo rozhodnutí o povolení odstranění stavby. Podle ustanovení § 128 odst. 
1 stavebního zákona (zákon č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu) je vlastník stavby 
povinen ohlásit stavebnímu úřadu záměr odstranit stavbu, v níž je obsažen azbest. Ohlášení odstranění 
stavby se podává na předepsaném formuláři, který je dostupný na webových stránkách města Žamberk 
a je k němu nutné doložit dokumentaci bouracích prací dle přílohy č. 15 k vyhlášce č. 499/2006 
Sb., o dokumentaci staveb (dokumentace nemusí být vypracována autorizovanou osobou) a dále 
závazná stanoviska dotčených orgánů - Krajské hygienické stanice Pardubického kraje, Smetano-
va 43, 562 01 Ústí nad Orlicí a Městského úřadu Žamberk, odboru životního prostředí a zemědělství, 
orgánu v oblasti nakládání s odpady, Masarykovo náměstí 166, 564 01 Žamberk. Tyto dotčené orgány 
stanoví podmínky, za jakých je možné provést odstranění a následnou likvidaci eternitu jako nebez-
pečného odpadu. Dodržováním platných předpisů při manipulaci s eternitem chráníme nejen životní 
prostředí, ale především vlastní zdraví. Neoprávněné odstranění stavby (stavbou se rozumí i její část) 
obsahující azbest je navíc přestupkem podle ustanovení § 178 odst. 1 písm. l) stavebního zákona, za 
který může být udělena pokuta do 200 000,- Kč. 

Mobilní domy

V  poslední době se na Stavebním úřadu a u od-
dělení územního plánování Městského úřadu 
Žamberk velmi často dotazují občané na možnost 
umístění a užívání mobilního domu jako stavby 
(jinak také „mobilhaus“ nebo „mobilheim“).
Dle ČSN EN 1647: „Mobilní domov je přepravitel-
né obytné vozidlo pro volný čas, které nesplňuje po-
žadavky na konstrukci a provoz silničních vozidel, 
ale je vybaveno pro přepravu a je určeno pro dočasné 
a sezónní ubytování.“ Není zde uvedeno, že je ur-
čeno pro trvalé bydlení nebo rodinnou rekreaci.
Pokud by měl být mobilní dům umístěn a využí-
ván za účelem trvalého bydlení nebo pro rodinnou 
rekreaci, musí být posuzován ze stejných hledisek 

jako stavba rodinného domu nebo stavba pro ro-
dinnou rekreaci. Jako výrobek plnící funkci stavby 
by mobilní dům pro umístění vyžadoval územní 
souhlas, příp. územní rozhodnutí stavebního úřa-
du, jako stavba ještě navíc souhlas s  ohlášenou 
stavbou, příp. stavební povolení. Stavby i výrobky 
plnící funkci stavby musí být umístěny na pozem-
ku v  souladu s územně plánovací dokumentací, 
záměr je posuzován např. i z  hlediska  urbanis-
tické struktury, stávajícího charakteru zástavby,  
výškové hladiny, typů zastřešení, orientace hřebe-
ne střechy apod., a to vždy v daném místě (v růz-
ných částech obce tedy mohou být požadavky 
různé) a dále musí např. splňovat podmínky me-
chanické odolnosti a stability, požární bezpeč-
nosti, hygieny, úspory energie a tepla, životního 
prostředí, atd.
Rozumíme tomu, že mobilní domy jsou pro mno-
hé občany atraktivním a cenově zajímavým prv-
kem, který by chtěli vlastnit a užívat, avšak jejich 
umístění a užívání musí být v souladu s příslušný-
mi právními předpisy platnými v  České republi-
ce. Zájemcům o pořízení mobilního domu proto 
doporučujeme, aby se nejprve informovali u pří-
slušného orgánu územního plánování a u staveb-
ního úřadu, zda je možné na konkrétním pozemku 
mobilní dům umístit a případně jaké podmínky 
musí splňovat, aby mohl být pro požadovaný účel  
využití povolen.

Roman Šťovíček, 
Městský úřad Žamberk – stavební úřad

Informace ze stavebního úřadu MěÚ ŽamberkInformace ze stavebního úřadu MěÚ Žamberk
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Informace z jednání zastupitelstva obce Klášterec n. O.
Jednání dne 29. 4. 2020 
Zastupitelstvo obce Klášterec nad Orlicí:
	z bere na vědomí zprávu o chodu obce v  rámci 
nouzového stavu vyhlášeného Vládou ČR v sou-
vislosti s  nebezpečím rozšířením onemocnění 
COVID-19
	z po projednání dle § 17 odst. 7) písm. a) záko-
na č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů v  platném znění a § 43 a 
§ 84 písm. b) zák. č.  128/2000 Sb., o obcích 
v platném znění schvaluje závěrečný účet hos-
podaření obce za rok 2019 včetně zprávy o pře-
zkoumání hospodaření obce za rok 2019 ze dne 
6. 3. 2020 a souhlasí s celoročním hospodaře-
ním bez výhrad
	z schvaluje účetní závěrku obce za rok 2019
	z bere na vědomí zprávu o plnění rozpočtu obce 
za 1. čtvrtletí  roku 2020 na straně příjmů je  
rozpočet plněn na 27,5 % na straně výdajů na 
20,1 %
	z schvaluje rozpočtové opatření č. 1 ze dne  
27. 4. 2020 v celkové výši 1 139 889 Kč
	z schvaluje zařazení správního území obce Kláš-
terec nad Orlicí do území působnosti MAS 
ORLICKO z. s. a území působnosti Strategie 

komunitně vedeného místního rozvoje (dále jen 
„SCLLD“) MAS ORLICKO na období 2021 – 
2027
	z souhlasí s projektovými záměry MŠ a ZŠ poda-
nými do Místního akčního plánu rozvoje vzdě-
lávání
	z bere na vědomí prodloužení nájemních smluv 
k bytům, schvaluje přidělení bytů
	z schvaluje podmínku k  pronajímání bytů ve 
vlastnictví obce Klášterec nad Orlicí: podmín-
kou pro prodloužení nájemní smlouvy obecního 
bytu od 1.5.2020 je trvalý pobyt v obci Klášterec 
nad Orlicí – tzn. nejpozději do 4 měsíců od pod-
pisu nájemní smlouvy na dobu určitou, změnit 
trvalé bydliště nájemce/nájemců na adresu 
v obci Klášterec nad Orlicí
	z bere na vědomí informace o přípravě akce re-
konstrukce vnitřních rozvodů v  budově MŠ, 
vzduchotechniky a topení, bere na vědomí pod-
mínky a podepsání smluv ohledně zadávacího 
řízení, přípravu projektů pro ROPD, 5 letou 
administraci projektů a technický dozor inves-
tora akce
	z vzalo na vědomí informace o projektové doku-
mentaci akce Parkoviště u bytových domů na 

Celý kraj bude lépe dýchat, 
pomohou tomu nové kotle za peníze z kotlíkových dotací
Celý kraj se má rozvíjet rovnoměrně, lidé mají mít stejné možnosti a výhody na kterékoli části území.  
Kotlíkové dotace toto kritérium splňují na sto procent. Další žadatelé budou podpořeni v letošním roce. 
Ukončení příjmu žádostí je 30. října 2020, tedy pátá výzva Kotlíkových dotací stále trvá.
Kraj zahájil příjem žádostí do páté výzvy kotlíkových dotací v loňském roku 8. října. Zájem byl obrovský 
hned od začátku otevření výzvy. Ukončení příjmu žádostí je 30. října 2020, tedy pátá výzva Kotlíkových 
dotací stále trvá. Žádosti o poskytnutí této dotace mohou lidé podávat prostřednictvím webové aplika-
ce na internetových stránkách Pardubického kraje. V polovině února 2020 bylo zaregistrováno kolem 
1840 žádostí. Žadatel může získat dotaci až do výše 127 500,- Kč.
V 5. výzvě je podpora poskytována na pořízení nových automatických kotlů na biomasu, kotlů na kusové 
dřevo s ručním přikládáním, kondenzačních plynových kotlů a tepelných čerpadel. Podpořena může být 
pouze výměna starého kotle na pevná paliva s ručním přikládáním emisní třídy 1., 2. a bez určení třídy. 
Rada průběžně schvaluje podané žádosti. V  současné době pracovníci Regionálního rozvoje Pardu-
bického kraje podepisují smlouvy s první polovinou žadatelů. Druhá polovina žadatelů byla prozatím 
vyrozuměna o tom, že peníze dostanou. Na podpis smlouvy si počkají na konec léta, ale mají jistotu, že 
peníze zde pro ně jsou již připravené a kotel mohou vyměnit.
Žádosti, které se nepodaří uspokojit, jsou zařazovány do tzv. zásobníku projektů. V případě odstoupení pří-
jemců od smlouvy nebo nedočerpání schválené výše dotace, budou uvolněné příspěvky nabídnuty žadatelům 
právě v tomto zásobníku, a to dle pořadníku podání žádosti. Tyto žádosti mohou být v letech 2021 – 2023 
uspokojeny z prostředků výzvy MŽP pro kraje v rámci podprogramu, prostřednictvím něhož má kraj 
možnost získat částku okolo 70 milionů Kč.

Hana Štěpánová, (STAN), radní Pardubického kraje 
zodpovědnáza regionální rozvoj, evropské fondy a inovace
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p. p. č. 1209/12 a 3172, schválilo podmínky 
zadávacího řízení a komisi pro otevírání obálek 
s nabídkami
	z souhlasí s  napojením nového parkoviště sjez-
dem k  místní komunikaci 29c před bytovým 
domem čp. 195 – 197
	z bere na vědomí informace o přípravě akce roz-
šíření kanalizace v obci a o řešení prodloužení 
povolení vypouštění odpadních vod z kanaliza-
ce na Čertovce 
	z schvaluje Řád veřejného pohřebiště obce Kláš-
terec nad Orlicí s účinností od 1. 6. 2020
	z schvaluje zařadit realizaci akce úpravy dvou 
místností v 1. patře domu čp. 167 do rozpočtu 
obce na rok 2021 a uzavřít na tuto akci smlouvu 
o dílo s firmou REKOS Ševčík s.r.o., Žamberk, 
dle nabídky ze dne 12. 2. 2020 s termínem reali-
zace leden – březen 2021
	z schvaluje Zprávu o uplatňování Územního 
plánu Klášterec nad Orlicí za období 08/2017 
– 01/2020
	z schvaluje smlouvu o zřízení věcného břemene 
– služebnosti č. IV-12-2017788/VB/01, Kláš-
terec nad Orlicí, 3287/1, VAK - knn, mezi obcí 
Klášterec nad Orlicí a ČEZ Distribuce, a. s. na 
pozemku parc. č. 3289 v  k. ú. Klášterec nad 
Orlicí, rozsah věcného břemena je určen GP č. 
1224-886/2019
	z schvaluje výpůjčku nebytových prostorů v 1. pa-
tře domu čp. 122 na st. parcele č. 422/3 (míst-
nost o rozloze 20 m² a místnost o rozloze 36,7 
m²) SH ČMS Sboru dobrovolných hasičů Kláš-
terec nad Orlicí, IČO 61239739 k účelu klubov-
ny spolku
	z schvaluje prodej těchto pozemků: p.p.č. 
1209/5, trvalý travní porost o výměře 95 m² za 
cenu 5 700 Kč, p.p.č. 1209/7, ostatní plocha o 
výměře 46 m² za cenu 2 760 Kč, p.p.č. 1391/5, 
ostatní plocha o výměře 3110 za cenu 311 000 
Kč firmě Klášterecké masné pochoutky, a.s., čp. 
162, Klášterec nad Orlicí, IČ 27490939, sou-
čet cen za všechny 3 pozemky činí 319 460 Kč 
s tím, že na pozemku p. č. 1391/5 bude zapsáno 
právo služebnosti (věcné břemeno) přístupu 
pro vlastníka pozemku p. č. 1389/3
	z schvaluje koupi těchto pozemků: p.p.č. 
1209/12, trvalý travní porost o výměře 288 m² 
za cenu 17 280 Kč, p.p.č. 1371/78, ostatní plo-
cha o výměře 233 m² za cenu 13 980 Kč, p.p.č. 
1389/10, ostatní plocha o výměře 1319 m² za 
cenu 79  140 Kč, p.p.č. 1969/2, ostatní plocha  
o výměře 179 m² za cenu 10 740 Kč, součet cen 
za všechny 4 pozemky činí 121 140 Kč,
	z schvaluje prodej pozemku p. č. 311/45, tr. trav-

ní porost o výměře 138 m² za cenu 4830 Kč 
s tím, že kupující uhradí náklady spojené s pro-
dejem pozemku, zejména úhradu poplatku za 
	z schvaluje nákup pozemků p. č. 627/14, 627/76, 
627/75, 627/49, 2319/2, 2320/2 a 627/72
	z rozhodlo požádat ÚZSVM o vyhotovení znalec-
kého posudku ceny pozemků p. č. 516/1 a 521, 
s tím že obec bude mít zájem o odkup pozemků
	z v souladu s ustanovením § 84, odst. 2, písm. f) 
zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění poz-
dějších předpisů, deleguje paní Bc. Lenku Šev-
číkovou jako zástupce obce Klášterec nad Or-
licí, která je akcionářem společnosti Vodovody 
a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a.s. se sídlem 
Jablonné nad Orlicí, Slezská 350, PSČ 561 64, 
IČ: 48173398, na řádnou valnou hromadu, kte-
rá se koná v sídle společnosti dne 23. 6. 2020
	z nesouhlasí s  poskytnutím finanční dotace na 
podporu provozu Linky Bezpečí, z. s.
	z schvaluje uzavřít smlouvu o dílo s  firmou  
DOMETT s.r.o., IČ:26003619 na výměnu oken 
v ZŠ za celkovou cenu 356 164 Kč vč. DPH
	z schvaluje změnu v určení funkcí výboru rozvoje 
obce s účinností od 1. 5. 2020 

Jednání dne 27. 5. 2020 
Zastupitelstvo obce Klášterec nad Orlicí:
	z bere na vědomí rozpočtové opatření č. 2 ze dne 
25. 5. 2020 v celkové výši 156 864 Kč
	z bere na vědomí zprávu předsedy finančního a 
kontrolního výboru o jejich činnosti v období 
leden až květen 2020
	z povoluje pro školní rok 2020/2021 výjimku 
z nejnižšího počtu žáků v základní škole stano-
veného v  prováděcím předpise, kterým je vy-
hláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání 
a některých náležitostech plnění povinné školní 
docházky, ve znění pozdějších předpisů, s  tím, 
že případně uhradí zvýšené výdaje na vzdělá-
vací činnost školy, a to nad výši stanovenou  
normativem
	z bere na vědomí informaci starostky o povole-
ní výjimky pro Mateřskou školu Klášterec nad 
Orlicí, okres Ústí nad Orlicí pro školní rok 
2020/2021, povolení výjimky z  nejvyššího po-
čtu dětí v  mateřské škole stanoveného v  pro-
váděcím právním předpise, kterým je vyhláška  
č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve 
znění pozdějších předpisů, a to do počtu 4 dětí 
(tzn. maximálně 28 dětí na třídu), za předpo-
kladu, že toto zvýšení počtu není na újmu kvali-
tě vzdělávací činnosti školy a jsou splněny pod-
mínky bezpečnosti a ochrany zdraví 
	z schvaluje uzavřít smlouvu o dílo na vybudování 
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parkoviště u bytových domů na p. p. č. 3172 a 
1209/12 s firmou Josef Vymetálek, Česká Ryb-
ná 116, 561 85 Česká Rybná; IČ: 16807367 za 
cenu 1 448 990,69 Kč bez DPH
	z schvaluje uzavřít smlouvu o dílo na výkon tech-
nického dozoru investora na stavbě parkoviště 
s  p. Liborem Zámečníkem, Písečná 151, IČ 
48611620
	z rozhodlo vyhovět žádosti Tělocvičné jednoty 
Sokol Klášterec nad Orlicí o individuální dotaci 
ve výši 100 000 Kč na účel opravy šatny v soko-
lovně v Klášterci nad Orlicí
	z neschvaluje zařazení žádosti manželů Doskoči-
lových z Lukavice do pořizované změny územ-
ního plánu obce č. 3
	z vyhlašuje záměr prodeje pozemků: p. p. č. 
877/1, ostatní plocha o výměře 82 m², p. p. č. 
877/3, ostatní plocha o výměře 62 m², p. p. č. 
877/4, ostatní plocha o výměře 67 m²
	z schvaluje seznam bodů zápisu do kroniky obce 
za rok 2019
	z schvaluje, že Obec Klášterec nad Orlicí, která 
je akcionářem investora společnosti Vodovody 
a kanalizace, a. s., se bude podílet na realizaci 

části projektu Klášterec nad Orlicí - dostavba 
kanalizace I. Etapa tím, že investorovi poskytne 
na realizaci z  vlastních zdrojů částku v  před-
pokládané výši 22,5 mil. Kč. Uvedené zdroje 
budou sloužit výlučně k  pokrytí  části projektu 
spojeného s  dostavbou   kanalizace   Klášterec 
nad Orlicí I. Etapa 
	z Celé znění zápisů a usnesení ze zastupitelstva 
obce je pro občany k  nahlédnutí na obecním 
úřadě, usnesení je zveřejněno na www.klaste-
recnadorlici.cz

Zpracovala: Lenka Ševčíková, starostka obce 

Poděkování
Touto cestou bychom chtěli moc poděkovat 
kolektivu Domu s  pečovatelskou službou v 
Pastvinách za pomoc v péči o naši maminku 
Annu Kodytkovou. 
Velký dík patří zejména paní Faltusové a paní 
Novotné za starostlivý, trpělivý a laskavý pří-
stup, který mamince věnovaly až do posled-
ních dnů jejího života.

Rodina Kodytkova

Není to tak dávno … ( 79 ) 

ŠOFÉR
Před nějakými sedmdesáti a více léty bylo auto v rodině naprostou 
raritou. O to víc mladí kluci toužili zkusit to za volantem. A mnozí 
z nich k volantu přirostli na celý život. Věřím tomu, že tehdy bylo 
povolání šoféra vrstevníky velice uznávané.
Jedním z těch šťastných řidičů se stal i mladík z  Kunačic Láďa  
Štefek, když hned po škole skočil do kabiny náklaďáku svého brat-
ra a dělal mu závozníka, následně pak střídal nákladní auta u firmy 
Froš v Rokytnici, Kytlice lomaře v Kunvaldu a Lehrause – výroba 

kořalek v Žamberku. V roce 1947 našel krásnou nevěstu u Bubnů na Končinách a rozhodl se hospoda-
řit. Ale zanedlouho začínala zemědělská družstva a to se novému hospodáři moc nezamlouvalo. Sice 
s obtížemi, ale přece jen, se mu podařilo prchnout do ČSAD v Žamberku, kde opět jezdil s náklaďáky. 
Ale chyběli šoféři autobusů a vedení podniku Láďu tlačilo do rozšíření řidičáku na autobus. On se bránil  
a šéfové na něj ušili boudu. Jednou za ním přijeli s autobusem domů na Končiny, ale mladí manželé byli 
ve svém lese na Pavlově pustině, doma hlídala děti sestra manželky. Pánové si vzali doprovod a odjeli  
i s autobusem za Štefkovými do lesa. A tam opět Láďu přemlouvali, ať to alespoň kousek zkusí po té 
cestě. On tedy kousek popojel, vystoupil z autobusu a vyslechl si poučení: „Teď jsi právě složil praktickou 
zkoušku“! Od té doby byl už pouze řidičem autobusu. A pamětníci určitě potvrdí, že velice oblíbeným. 
Prožívali jsme společně, i když s velkým věkovým odstupem krásná léta, kdy se ještě mnohé předpisy 
a nařízení nebraly moc vážně a mohl bych dát k dobru řadu dalších historek. Na závěr alespoň jednu. 
V roce 1963 byl můj ročník u odvodů. Oslavovali jsme v Pastvinách u mostu, celá klášterecká skupina. 
V 11 hod v noci pan Štefek odvážel odpolední směnu z Letohradu do Klášterce a v Pastvinách se zastavil 
na kafe. Asi viděl, že na tom jsme dost bídně, odvezl lidi do Klášterce, tam to otočil a jel pro odvedence, 
aby nás znovu zavezl do Klášterce, samozřejmě zdarma. Nevím, jak by to tenkrát skončilo? Bylo nám 
pak hodně špatně a já ještě dnes Láďovi děkuji! Dnes by to asi neprošlo.                      Miloš Sibera 
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Zastupitelstvo obce Pastviny 
dne 22. 4. 2020 přijalo na svém zasedání tato

USNESENÍ
2020.3.1. zvolilo ověřovateli zápisu Veroniku Lu-
xovou a Pavlínu Faltusovou.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.2. schválilo program jednání zveřejněný 
na úřední desce dne 15. 4. 2020. 
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.3.  schválilo   z á m ě r   pronajmout po-
zemek stav. parc. č. 697, jehož součástí je budova 
č.p. 94 (restaurace Na Vleku) s lyžařským vlekem, 
zapsáno na LV pro kat. území Pastviny u Klášterce 
nad Orlicí. Budova sestává z lyžařského vleku TLV 
12 (Poma), restaurace „Na Vleku“ včetně příslu-
šenství a skladů v I.NP a půdních prostor, částečně 
uzpůsobených ubytování personálu ve II.NP.
Stanovené podmínky:
• pronájem bude sjednán od 1. 6. 2020 na dobu 
určitou do 10. 5. 2021, s možností prodloužení.
• výpovědní lhůta bude stanovena na 6 měsíců, 
výpověď není možné podat tak, aby termín ukon-
čení nájmu připadl na termín v  období od 1.12. 
příslušného kalendářního roku do 31.3. kalendář-
ního roku následujícího. 
• nejnižší možná cena za pronájem výše uvede-
ného byla stanovena na částku 3000,- Kč/měsíc 
(36.000,- Kč za kalendářní rok). 
• nájemce je povinen provozovat restauraci nej-
méně 3 dny v týdnu, z toho vždy v pátek, sobotu 
a nebo neděli, v  případě požadavku obce bude 
v  rámci předem sjednaných podmínek zajišťovat 
občerstvení v SC Škola při kulturních a společen-
ských akcích pořádaných obcí Pastviny,
• nájemce není povinen provozovat lyžařský vlek, 
se souhlasem obce Pastviny ho může přenechat do 
podnájmu,
• nájemce je povinen přenechat 1x ročně (zpravi-
dla v letních měsících o víkendu) restauraci k uží-
vání Ski klubu z.s., za účelem pořádání kulturní 
nebo společenské akce a to za cenu odpovídající 
poměrné částce měsíčního nájemného.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.4. schválilo zprávu o výsledku přezkou-
mání hospodaření za rok 2019.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0

2020.3.5.1.  schválilo uzavření Dodatku č. 2 ke 
smlouvě o výpůjčce ze dne 22.03.2016 a jejím Do-
datku č. 1 ze dne 25.4.2018, předmětem je výpůjč-
ka části pozemku parc.č. 1796/2 v k.ú. Pastviny, 
změna podstatného prvku  smlouvy je prodlouže-
ní doby výpůjčky do 31.03.2023. Záměr byl schvá-
len 11.2.2020 usnesením č. 2020.2.5.5.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.2.  schválilo uzavření pojistné smlouvy 
pro pojištění odpovědnosti zastupitelů obce –  OS 
8, se společností Kooperativa pojišťovna, a.s., Vie-
nna Insurance Group, se  sídlem Pobřežní 665/21, 
Praha 8, IČO: 47116617, v rozsahu dle modelace 
ze dne  18. 2. 2020. Předmětem je pojištění zastu-
pitelstva – odpovědnost pojištěného za  způsobe-
nou finanční škodu obci, porušením právní povin-
nosti vyplývající  z výkonu funkce zastupitele.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.3. schválilo zatížení obecní nemovitos-
ti věcným břemenem, zřízení práva služebnosti 
stezky a služebnosti cesty s právem chůze a prů-
jezdu vozidly po pozemku parc. č. 1833/34 ve 
vlastnictví obce Pastviny, vedeném na LV 10001,  
kat. úz. Pastviny u Klášterce nad Orlicí, pro 
vlastníky sousedních pozemků parc. č. 1833/18, 
1832/8, 1832/9 a 1833/19. Náklady na vklad do 
KN uhradí oprávnění.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.4. vzalo na vědomí Rozpočtové opatření 
č. 2 ze dne 17.3.2020.
2020.3.5.5. schválilo zařazení správního území 
obce Pastviny do územní působnosti MAS OR-
LICKO z.s. a územní působnosti Strategie ko-
munitně vedeného místního rozvoje („SCLLD“) 
MAS ORLICKO na období 2021 – 2027.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.6. vzalo na vědomí informaci o podání 
žádosti na MMR – Podpora rozvoje regionů 2019 
+ projekt (Akce): Víceúčelové sportovní hřiště 
Pastviny, v  souladu s  usnesením zastupitelstva 
2019.6.5.4. ze dne 15.10.2019.
2020.3.5.7. schválilo zamítnutí prodeje pozemku 
ve vlastnictví obce Pastviny, parc. č. 988/22, trva-
lý travní porost,  kat. úz. Pastviny u Klášterce nad 
Orlicí. 
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.8.  schválilo uzavření smlouvy o budoucí 
smlouvě o zřízení věcného břemene a  dohodu o 
umístění stavby č. IV-12-2020015/VB/7 Pastvi-
ny, parcela 5134, rNN,  kNN se společností ČEZ 
Distribuce, a.s. IČ: 24729035, zastoup. na zákla-
dě uděl. plné moci ze dne 18.2.2019, evid. č. PM/
II-083/2019 společností MONTPROJEKT,  a.s., 
IČ: 28494032, se sídlem Arnošta s Pardubic 2082, 
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531 17 Pardubice.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.9.  schválilo zadání zpracování zaměře-
ní vodovodu – vyhotovení Pasportu - dokumen-
tace, která bude způsobilá k praktickému využití 
při správě vodovodu a k začlenění a zpřístupnění 
v  rámci Digitálně technické mapy ČR. Nutnost 
zpracování je odvozena ze splnění povinností sta-
novených novelou zákona č. 200/1994 o zeměmě-
řičství, v termínu do června 2023.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.3.5.10.  schválilo uzavření smlouvy o dílo 
v rámci akce: „Úprava soc. zařízení v ATC Šlech-
tův palouk, včetně zpevněné přístupové plochy za 
účelem zefektivnění využití“ se zhotovitelem: Ko-
vářství a stavební práce, Roman Kodytek, Pastvi-
ny 135, IČ: 49313851.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0

Zastupitelstvo obce Pastviny dne 19. 5. 2020 
přijalo na svém zasedání tato

USNESENÍ
2020.4.1. zvolilo ověřovateli zápisu Veroniku Lu-
xovou a Pavlínu Faltusovou.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.2. schválilo program jednání zveřejněný 
na úřední desce dne 11. 5. 2020. 
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.3.1.  udělilo souhlas s celoročním hospo-
dařením obce a schválilo závěrečný účet obce 
Pastviny za rok 2019 bez výhrad,
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.3.2. schválilo účetní závěrku obce zpraco-
vanou ke dni 31.12.2019
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.4. schválilo uzavření Smlouvy o nájmu 
nemovitostí sloužících k  podnikání, pozemek  
st.p.č.697, jehož součástí je budova č.p.94 s   l y -
ž a ř s k ý m  v l e k e m ,  zapsáno na  LV 10001 pro 
k.ú. Pastviny u Klášterce nad Orlicí s  vybraným 
nájemcem Olga  Faltusová, nar. 22.12.1970, by-
tem Pastviny 139. Součástí objektu je lyžařský  
vlek TLV 12 (Poma), restaurace „Na Vleku“ včet-
ně příslušenství a skladů v  I.NP a půdních prostor, 
částečně  uzpůsobených k ubytování personálu  ve 
II.NP. Záměr byl schválen dne 22.4.2020 usnese-
ním č. 2020.3.3. a následně  zveřejněn v souladu 
s ust. § 39 zák. č. 128/2000 Sb. o obcích.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.5.  po posouzení aktuálního stavu a vývoje 
pandemie onemocnění COVID-19 v ČR, v návaz-
nosti na rozvolňování nařízených opatření vlády 

ČR a kompetentních  státních orgánů, zastupitel-
stvo schválilo zahájení omezeného provozu ATC 
Šl.  palouk od 28.5. v letní sezoně 2020. Využití 
bude přípustné pro zákazníky  s obytnými auty a 
obytnými přívěsy (karavany) s vlastním sociálním 
zařízením. Po zahájení provozu bude vyhodno-
cován průběh a možné komplikace. Pokud bude 
reálné zabezpečit nutná opatření v souladu s plat-
nými předpisy, bude v  období  červenec – srpen 
probíhat ubytování v chatkách, případně v omeze-
ném počtu  ubytování ve stanech. Prioritou bude 
ochrana zdraví zaměstnanců i ubytovaných a 
prevence proti vzniku a rozšíření výše uvedeného 
onemocnění.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.6.1.  na základě projeveného zájmu obča-
nů obce, zastupitelstvo schválilo podání  žádosti o 
dotaci v rámci OPŽP, 122. výzva, prioritní osa 3.1, 
na domácí  zahradní  kompostéry. V případě zís-
kání dotace a následné realizace projektu, budou  
kompostéry občanům poskytnuty zdarma.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.6.2. schválilo na základě žádosti VZS 
ČČK Pastviny, p.s. ze dne 27.4.2020 umístění 3 ks 
plechových garáží (v souhrnu půdorys o rozměru 
7 x 8 m) na poz. parc. č. 1783/6, ost. plocha, kat. 
úz. Pastviny u Klášterce nad Orlicí ve vlastnictví 
obce Pastviny. Podmínkou je souhlas zeměděl-
ské společnosti Líšnická a.s., IČ: 25922921, kte-
rá pozemek užívá na základě Pachtovní smlouvy  
č. 390/2019.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.6.3. vzalo na vědomí vypracovanou studii 
v  rámci projektu „Zvýšení bezpečnosti chodců 
a cyklistů na MK 1c – obec Pastviny a MK 16c – 
obec Nekoř“ a navržené varianty řešení doprav-
ních opatření směřujících ke zvýšení bezpečnosti 
chodců a cyklistů v době letní sezony. Na následu-
jícím zasedání bude věc podrobně projednána.
2020.4.6.4. schválilo, odmítnutí nabídky pana 
T. L. zaevidované 14.5.2020 pod Č.j.: OBPA 
176/2020. Obec nemá zájem o umístění a provo-
zování kavárny London cafe v centru obce na poz. 
parc. č. 1796/2.
hlasování: pro – 1,3, 4,6,7, proti – 0, zdržel se – 2,5
2020.4.6.5. zastupitelstvo schválilo zamítnutí po-
skytnutí příspěvku ve výši 3.000,- Kč na  provoz 
Linky bezpečí, z.s.
hlasování: pro – 1,2,3, 4,5,6,7, proti – 0, omluveni – 0
2020.4.6.6. schválilo plány kontrol kontrolního a 
finančního výboru pro kalendářní rok 2020.
hlasování: pro – 1,2,3,4,5,6,7 proti – 0, omluveni – 0 

Starosta: Ladislav Škůrek
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Zápis z jednání zastupitelstva obce České 
Petrovice 

ze dne 21. 4. 2020
Přítomni:  viz prezenční listina
Zapisovatel:  Brandejsová Jitka
Ověřovatelé:  Fišer Dušan, Rous Antonín ml.

Hlasování: Pro x Proti x Zdržel se

1. Program jednání + kontrola z minula
	z Starosta seznámil s programem jednání a požá-
dal o hlasování o programu.
	z Kontrola z minula
	z Žádost pana M. Kačeny
	z Spolupráce s MAS ORLICKO 
na období 2021-2027
	z Smlouva o smlouvě budoucí s ČEZ Distribuce
	z Informace k plánovanému záměru realizace do-
movních čistíren v obci
	z Návrh směny pozemků v rámci narovnání ma-
jetkových vztahů
	z Různé

Návrh usnesení 01/04/2020: Zastupitelstvo obce 
České Petrovice schvaluje program zasedání.
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 01/04/2020 bylo schváleno.

2. Žádost pana M. Kačeny
Starosta informoval zastupitele obce o žádos-
ti pana Kačeny, který provozuje Penzion „Na 
statku“, o možnosti umístění poutače k  silnici.  
Zastupitelstvo odsouhlasilo umístění poutače  
na pozemku 371/1 v  k. ú. obce České Petrovice  
3 roky za podmínek ujasnění materiálu a podoby.
Návrh usnesení 02/04/2020: Zastupitelstvo obce 
České Petrovice souhlasí s umístění poutače na po-
zemku 371/1 v k. ú. České Petrovice dobu tří let při 
ujasnění všech detailů.
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 02/04/2020 bylo schváleno.

3. Spolupráce s  MAS ORLICKO na období 
2021-2027
Starosta informoval zastupitele o novém progra-
movacím období 2021 – 2027 na získávání dotací 
a nutnost potvrdit pokračování spolupráce s MAS 
ORLICKO pro následující roky.
Návrh usnesení 03/04/2020: Zastupitelstvo obce 

České Petrovice schvaluje zařazení správního území 
obce České Petrovice do území působnosti MAS OR-
LICKO z.s. a území působnosti Strategie komunit-
ně vedeného místního rozvoje (dále jen „SCLLD“) 
MAS ORLICKO na období 2021 – 2027.
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 03/04/2020 bylo schváleno.

4. Smlouva o smlouvě budoucí s ČEZ Distribuce
Starosta seznámil zastupitele se Smlouvou o 
smlouvě budoucí na zřízení věcného břemene a 
dohodě o umístění stavby s ČEZ Distribuce na po-
ložení elektrického vedení do země přes naši cestu 
parcela č. 1311/1. 
Návrh usnesení 04/04/2020: Zastupitelstvo obce 
České Petrovice schvaluje podepsání Smlouvy o 
smlouvě budoucí na zřízení věcného břemene a do-
hodu o umístění stavby s ČEZ Distribuce.
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 04/04/2020 bylo schváleno.

5. Informace k plánovanému záměru realizace 
domovních čistíren v obci
Starosta informoval zastupitele o možnostech a 
požadavcích realizace domovních čistíren a kon-
zultaci s  projektantkou p. Nýčovou. Zastupitel-
stvo pověřuje starostu získáním dalších informací 
k  realizaci ČOV v  obci a aktualizovat dokument 
Plán rozvoje vodovodu a kanalizací Pardubického 
kraje.
Usnesení 05/04/2020 Zastupitelstvo obce České 
Petrovice bere na vědomí informace ohledně ČOV a 
pověřuje starostu získáním dalších informací k re-
alizaci ČOV v obci a aktualizovat dokument PRVK 
Pardubického kraje.

6. Návrh směny pozemků v  rámci narovnání 
majetkových vztahů
Starosta seznámil zastupitele s návrhem na smě-
nu pozemků v okolí Krišova rybníka mezi vlastní-
ky obcí České Petrovice a Petrem Kašpárkem viz 
Geometrický plán, který bude přílohou vyvěšené-
ho záměru
Návrh usnesení 06/04/2020: Zastupitelstvo obce 
České Petrovice schvaluje vyhlásit záměr na směnu 
pozemků v katastru obce České Petrovice.
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 06/04/2020 bylo schváleno.

7. Různé
Starosta informoval zastupitele o změnách a pod-
mínkách dotačních programů POV z  MAS OR-
LICKO. Počkáme, o co budeme moci žádat a zda 
kraj bude mít dostatek financí na podporu.
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Usnesení 07/04/2020 Zastupitelstvo obce České 
Petrovice bere na vědomí informace k dotačním pro-
gramům.
Starosta seznámil zastupitele s  informacemi 
ohledně situace a průběhu nouzového stavu 
v obci. Starosta poděkoval všem „švadlenkám“ za 
šití roušek.
Usnesení 08/04/2020: Zastupitelstvo obce České 
Petrovice bere na vědomí informace o průběhu nou-
zového stavu v obci.
Starosta předložil zastupitelům návrh na zvýšení 
mzdy obecním zaměstnancům pracujícím na do-
hodu. Proběhla diskuze a zastupitelé se shodli na 
zvýšení z 90Kč na 100Kč na hodinu od 1. 5. 2020.

Návrh usnesení 09/04/2020: Zastupitelstvo obce 
České Petrovice schvaluje zvýšení mzdy obecním 
zaměstnancům na 100Kč na hodinu od 1. 5. 2020
Hlasování: 9 x 0 x 0
Usnesení 06/04/2020 bylo schváleno.
Starosta informoval zastupitele o dotisku trhacích 
map oblasti obcí, které jsou ve Sdružení obcí pod 
Zemskou branou, plus vyhotovení nové foto mapy 
Pastvinské přehrady, která bude umístěna na boč-
ní stranu Horské chaty Na Rozcestí.
Usnesení 10/04/2020: Zastupitelstvo obce České 
Petrovice bere na vědomí informace ohledně trha-
cích a nástěnných map.

Zapsal: Luboš Lux, starosta obce

Obce dostanou na dotacích o pět milionů korun navíc. 
Pandemie nesmí ohrozit jejich projekty
Hejtman Martin Netolický dnes inicioval jednání krajských radních, na kterém bylo rozhodnuto, 
že v rámci rozpočtu bude z dílčích rezerv vyčleněno pět milionů korun na navýšení Programu ob-
novy venkova, a to konkrétně na projekty Místních akčních skupin. I přes dopady pandemie ko-
ronaviru chce kraj v maximální možné míře podpořit projekty na obcích a pomoci také fungování 
obecních prodejen.
„I přesto, že jsme byli nuceni přehodnotit dotační politiku kraje v některých oblastech, tak stále rozdělu-
jeme přes 300 milionů korun, z toho přes 105 milionů do podpory venkova, životního prostředí a země-
dělství. Po dohodě s kolegy jsem navrhl, abychom navýšili o pět milionů korun krajský Program obnovy 
venkova a umožnili jsme realizaci projektů Místních akčních skupin v rámci programu Malý LEADER. 
Celkově tak máme na Program obnovy venkova připraveno 35 milionů korun, což je za současné neleh-
ké situace maximum možného,“ uvedl hejtman Martin Netolický. „Tímto krokem chceme podpořit další 
investiční činnost na venkově, ale také evropsky uznávanou metodu „komunitního života a plánování“ 
na venkově. Předpokládám, že se v letošním roce jedná o poslední prostředky, které budeme schopni 
z krajského rozpočtu poskytnout. Věřím, že i díky této podpoře zůstane zachována investiční činnost 
také na obcích stejně tak, jako bude zachována v případech, kdy je kraj investorem,“ řekl hejtman.
Ten také připomněl, že kraj v rámci Programu obnovy venkova nijak neomezil podporu fungování ves-
nických prodejen, dotace na ekologickou výchovu, záchranné stanice, vodní hospodářství či pro začí-
nající včelaře. 

Kraj letos podpoří fungování téměř stovky obecních prodejen
Malé obecní prodejny jednoznačně v průběhu koronavirové pandemie splnily svoji primární úlo-
hu, a to zásobovat obyvatele základními potravinami. Pardubický kraj se proto i přes předpokláda-
ný propad v daňových příjmech rozhodl, že podporu provozovatelům prodejen zachová v plné výši 
tak, jak bylo avizováno. Celkově je tak v plánu rozdělit 5,3 milionů korun. Na programu jednání 
krajské rady bude tento bod v pondělí 25. května.
„Podpora obecních prodejen, se kterou jsme začali již v roce 2009, se dlouhodobě ukazuje jako správný 
krok, a o to více v posledních měsících. I přes očekávané propady v daňových příjmech budou obecní pro-
dejny jedním z dotačních titulů, které nebudeme nijak upravovat a žádosti provozovatelů prodejen, což 
jsou z velké části obce, pokryjeme dle plánu,“ uvedl hejtman Martin Netolický. „V tuto chvíli jsme připrave-
ni podpořit 98 žádostí, které doporučila odborná komise v celkovém finančním rozsahu 5,3 milionu korun. 
Jedná se tak o rekordní částku, která do obecních prodejen z krajského rozpočtu půjde. Zachování těchto  
a podobných služeb na venkově musí být i v této nelehké době jednou z priorit,“ uvedl hejtman.
Krajská podpora narůstá každým rokem, což potvrdil také radní pro životní prostředí, zemědělství  
a venkov Václav Kroutil. „Trend navyšování podpory ze strany kraje je patrný. V minulém roce jsme pod-
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pořili 85 žádostí, v roce 2018 to bylo 69 žádostí. Považuji za správné a potřebné zajistit obslužnost obcí 
a místních částí do 500 obyvatel, což potvrzují obyvatelé i starostové na území celého našeho kraje,“ 
řekl Václav Kroutil.
Jednou z obcí, která je dlouhodobě aktivní v rámci žádostí o podporu své obecní prodejny, je Přívrat 
nedaleko České Třebové. „Krajská dotace na podporu obecních prodejen je pro naši obec velmi důležitá, 
jelikož díky tomu můžeme získat až 100 tisíc korun. Provozovat prodejnu je pro obec vždy velmi náročné 
a výsledky jsou nejisté. Tato krajský podpora nám určitou formu jistoty dodává. Snažíme se, aby přede-
vším starší občané nemuseli spoléhat na své příbuzné a mohli si v prodejně zajistit základní potraviny, 
ale také hygienické či další potřeby. Jdeme cestou prodeje kvalitních a tradičních regionálních potravin, 
od výrobců, které naši lidé znají a které se snažíme prodávat za přijatelné ceny,“ uvedl starosta Přívratu 
Jan Stránský.

DĚTSKÝ DEN
Při psaní článku do posledních Sousedských listů 
jsem byla přesvědčena, že o dva měsíce později 
bude naprosto jisté, zda se Dětský den bude konat 
či nikoliv. Bohužel to byl omyl a rozhodujeme se 
na poslední chvíli.
Výsledek je takový, že akce nebude vypadat tak, 
jak jsme byli zvyklí v  posledních letech. Letos 
4.7.2020 nebude večer hudební zábava a nebude 
ani pohádková stezka přes Lhotku a Čerťák. Na-
konec ale děti neošidíme a pro Vás místní uděláme 
se staršími žáky a dorostem pár disciplín a úkolů 
na hřišti. Pevně věřím, že se vše povede, otevřeme 
boudu a bude alespoň příjemné odpoledne. Kdyby 
náhodou se nám situace změnila, budeme o tom 
informovat minimálně na hasičské nástěnce na 
Kovárně. Jinak se na děti i dospělé budeme těšit 
v sobotu 4.července v průběhu celého odpoledne 
(od 13.hod.) u hasičské boudy.           Petra Luxová

T-mobil Olympijský běh 
v Klášterci
T-Mobile Olympijský běh, který byl několikrát v 
řadě zvolený nejlepší běžeckou akcí roku, zamíří 
opět také do Klášterce nad Orlicí. Akce se usku-
teční namísto dříve avizované středy 17. června 
2020 ve středu 16. září 2020. Přesně v  18.00 
odstartují na signál z Českého rozhlasu najednou 
desítky tisíc běžců na 90 místech po celé republi-
ce. Všichni, kteří se chtějí do akce zapojit a nejsou 
již přihlášeni, se mohou nyní přihlásit na www.
olympijskybeh.cz.
Olympijská myšlenka prostřednictvím běhu ožívá 
již přes třicet let a můžete u toho být i vy. Stačí bě-
žecké boty a chuť vyrazit na připravené trasy. Zá-
vod v Klášterci nad Orlicí nabídne trasu na 5 nebo 
10 kilometrů. Připraven bude i závod pro děti do 

15 let o délce 600 a 1500 metrů, se starty od 16.30. 
S prezentací je potřeba počítat alespoň půl hodiny 
předem.  Všechny běhy se konají jako oslava ce-
losvětového Olympijského dne, který je zároveň 
výročím založení Mezinárodního olympijského 
výboru. Do Česka přinesl myšlenku Olympijských 
běhů už před 33 lety legendární běžec Emil Záto-
pek. V rámci T-Mobile Olympijského běhu účast-
níci neběží pouze pro sebe, část ze startovného jde 
na podporu charitativní činnosti České olympijské 
nadace, jež umožňuje sportovat dětem ze sociálně 
znevýhodněných rodin. „Olympijský běh proběh-
ne ve stejném rozsahu jako každý rok, jen výjimeč-
ně o 3 měsíce později.” řekl generální sekretář 
ČOV Petr Graclík a upozornil na klíčové propoje-
ní sportu se zdravím člověka. “Pohybová aktivita 
je v tomto období, kdy je třeba kvůli viru posilovat 
přirozenou imunitu, velmi důležitá. Běh v přírodě 
je to nejmenší, co pro své zdraví můžeme udělat.” 
Registrace do všech závodů probíhají na www.
olympijskybeh.cz. Startovné od 1. 6. činí 250 Kč, 
včetně trička pak 450 Kč. V tom je zahrnuto upo-
řádání závodu, pitný režim, medaile a ceny pro ví-
těze a příspěvek do nadace, u nás v Klášterci navíc 
také občerstvení u táboráku po závodě. Děti do 15 
let běží v rámci dětských závodů zdarma. Přijít si 
zazávodit můžete i s  přihláškou až na místě, ne-
budete však uvedeni v oficiální výsledkové listině. 
Klášterecký olympijský běh bude mít start a cíl na 
hřišti u sokolovny. Běží se po relativně rovinaté 
trati podél řeky do dětského tábora a zpět, po as-
faltovém povrchu, kdy 2/3 trati mají nový asfalt. 
Můžete si zvolit jeden nebo dva okruhy. Po závodě 
bude opět následovat nejen vyhlášení vítězů, ale 
také opékání párků a doplňování tekutin všeho 
druhu. Uvítáme každého běžce z místa i široké-
ho okolí, závodníky, kteří přinesou hodnotnou 
sportovní úroveň, i totální amatéry, kteří naplní 
základní myšlenku tohoto běhu – zasportovat si 
a zároveň podpořit Olympijskou nadaci. Přijďte 
všichni překonat loňský počet 124 závodníků. 
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Jak jsme prožili nouzový stav ve škole. 
Distanční výuka - postřehy učitelů a žáků.
Pro výuku na dálku jsme využívali zejména učebnu Google, ale také e-maily a videokonference, online 
výukové materiály či elektronické učebnice. Pro rodiče i žáky byli učitelé k dispozici i v rámci konzultač-
ních hodin. V omezeném provozu fungovala po celou dobu školní jídelna. Školní akce musely být bohu-
žel zrušeny nebo odloženy, zájezd do Švédska např. na termín 30.5.-5.6.2021. Zápis nových prvňáčků 
proběhl bez jejich přítomnosti, ale v červnu se s paní učitelkou určitě ještě setkají, navíc školu již znají  
z „Předškoláka“. Složitější to měli deváťáci, zejména jejich neustálé čekání na termín přijímaček jim 
asi nikdo nezáviděl, ve škole jsme se s nimi začali setkávat od 12. května. První stupeň pak nastoupil  
25. května, a to v  téměř plném počtu. Nyní v  červnu probíhají vzdělávací aktivity i s  žáky 2. stupně.  
Všem chci ještě jednou moc poděkovat za spolupráci, zodpovědnost. Společně jsme tuto situaci zvlád-
li. A online vzdělávání z naší školy určitě nezmizí a bude fungovat jako doplněk prezenční výuky i po  
návratu všech žáků do lavic.                                                                                                                    Radim Horňák

1. a 2. ročník - S ohledem na věk dětí jsme úko-
ly na celý týden posílali prostřednictvím e-mailů. 
Prvňáčci se učili číst i psát nová písmenka, počí-
tali, krokovali, řešili slovní úlohy. Také pozorovali 
změny v přírodě, vyprávěli o domácích zvířatech, 
přemýšleli z čeho jsou vyrobené věci kolem nás. 
Úkolů nebylo málo, o to více nás potěšily zprávy 
od dětí: fotky sestavených jeřábů z lega, upeče-
ných houstiček, namalovaných obrázků čaroděj-
nic a jarních kytiček. Někteří posílali i vyplněné 
pracovní listy. Velmi chválíme ty, kteří procvičova-
li učivo na nejrůznějších programech - např. Mati-
ka.in, Školákov. Naše velké poděkování směřuje k 
dětem, ale především k rodičům. Bez vás bychom 
to nezvládli.

3. ročník - Distanční výuka byla pro nás všechny 
velkou výzvou a myslím, že jsme to zvládli. Velký 
dík patří našemu kolegovi panu učiteli Hornovi, 
který nás okamžitě začal seznamovat se všemi 
možnostmi výuky na dálku prostřednictvím Goo-
gle učebny, videokonferencí MEET atd. Sami jsme 
si vyzkoušeli pod jeho vedením několik videokon-
ferencí „ze třídy do třídy“, abychom byli na tento 
styl výuky připraveni. Hned od příštího týdne jsme 
s dětmi začali naše online hodiny. Nejdříve jsem 
měla trochu obavy z toho, jak děti tento styl výu-
ky zvládnou, a to hlavně po technické stránce. Na 
kroužek Informatiky chodili jen někteří žáci, a to 
jen hodinu týdně. Všichni to ale zvládli výborně-
-někteří sami, jiní s pomocí rodičů. Druhý týden 

Dětské hřiště zaujalo vandaly
Naházet zahradní lavičky a plotovou bránu na 
dětskou prolézačku pravděpodobně připadlo jako 
dobrý nápad vandalům v nočních hodinách z úterý 
9.6. na středu 10.6. Tímto nesmyslným zacháze-
ním byl poškozen technický stav obecního mobili-
áře. Co je však závažnější, jedná se o prostor urče-
ný pro trávení volného času dětí, které by zde měly 
být v bezpečí. Padající lavička, nebo ocelová brána 
by lehce mohla způsobit fatální zranění zde se po-
hybujícího dítěte. Stalo se to před prázdninami, 
v nočních hodinách, uprostřed pracovního týdne. 
Pastviny jsou vlivem chladného počasí bez turistů 
a rekreantů – o to je to asi horší. Nezbývá, než se 
domnívat, že to provedl některý z našich občanů. 
Prosím nedělejte to. Když už se potřebujete vybít 
a něco si dokázat, zvolte aktivitu, která nikoho 
neohrozí a výsledkem nebude poničený majetek. 
Například zametení chodníku, nebo jiný obdobný 
úklid veřejných prostranství dá taky zabrat.

starosta obce, Ladislav Škůrek
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už byla na online hodinách téměř celá třída. Každý 
den jsme se setkávali prostřednictvím obrazovky 
na hodinách češtiny, matematiky, prvouky atd. 
Děti pracovaly skvěle, intuitivně se učily čím dál 
lépe využívat možnosti internetu a v květnu už 
zvládly např. sdílet obrazovku, přidávat příspěv-
ky na Jamboard, poslat fotky a plnit úkoly online. 
Po skončení hodiny si povídaly ještě mezi sebou 
a byly tak stále v kontaktu. Moc děkuji rodičům, 
kteří umožnili dětem tento styl výuky: propůjčili 
jim př. své počítače, tablety, notebooky, pomáhali 
dětem s plněním úkolů, fotili a posílali mi splněné 
úkoly, dokoupili webkamery, posílili wifi signál:) 
Na závěr bych ráda citovala jednu žákyni: Naučila 
jsem se líp s počítačem. I když jsem se se všemi 
viděla každý den přes „sklíčko“, byla jsem sama. 
Chyběla mi celá škola.                      Lada Kubíčková

zzz

Žáci 4. třídy se shodli na tom, že výuka na dálku 
není žádná výhra. Pokud odevzdáte úkoly o 2 dny 
později, tak se nic moc neděje. Probranou látku 
si moc nepamatujete a nedonutíte se učit. Raději 
máme školu.

zzz

Záludnosti online výuky fyziky a různé odpovědi 
žáků:
Postavíme-li suchou bílou křídu do vody s barvi-
vem, k čemu dojde?
- křída se začne rozpouštět a barvivo se s ní promí-
chá společně s kapalinou
- křída se začne potápět, protože její hustota je vět-
ší než hustota té obarvené vody
- barvivo bude stoupat směrem nahoru skrz křídu
- rozpustí se a voda se obarví
- křída bude mít barvu toho barviva
- voda bude trochu vytlačena
- do křídy se vsákne voda s barvivem a křída změní 
barvu

zzz

Pěstitelské práce se na dálku učí dost těžce. A tak 
žáci dostali za úkol od paní učitelky pěstovat něco 
doma, pomáhat na zahrádce rodičům nebo pečo-
vat o pokojové rostliny. Školní zahrada ale nezů-
stala ležet ladem. S jarní přípravou záhonů, setím 
a sázením vydatně pomohly paní vychovatelka 
ŠD, školní asistentky, paní školnice i další provoz-
ní pracovnice školy. Patří jim za to veliké poděko-
vání! Máme vysetou zeleninu i letničky, skleník a 
foliák je osazen rajčaty a paprikami z vlastní sad-
by. Brambory a osivo (obilí, kukuřice, jetel) pro 
ukázková políčka věnovala Živa a.s., které rovněž 
tímto děkujeme.

zzz

Distanční výuka? Proč ne! Do nedávna naprosto 
neznámé spojení, dnes možná v  mnohých rodi-
nách proklínané. Výhody pro učitele? Posílám 
pracovní listy, z  každé hodiny mám tak práci od 
každého. Všichni musí dělat, nikdo se neschová. 
Většina dře, jak ve škole nikdy. Posílají si navzá-
jem řešení? Posílají, proč ne? Skupinová výuka 
je také vítaná. Jsou úkoly, kdy žáci hledají na in-
ternetu, to jim jde! Nevýhody pro učitele? Jak se 
zapne internet, vypíná se mozek. Chci, aby četli 
kousek z  historického dokumentu. Je pohodlněj-
ší půl hodiny hledat na internetu „Marobuda“, 
než číst čtyři řádky ze starořímské kroniky, kde 
je známý Germán uveden. Přečíst kousek textu a 
rozumět mu? Nechápu tzv. „kopírovače“, místo 
jednoslovné odpovědi a pár minut čtení kousku 
„Fredegara“, kopírují bezduše 20 řádků z „wiki-
pedie“, kde většinou hledané slovo ani není. Pře-
mýšlet nad obrázkem? Zamyslet se nad filmovou 
ukázkou? Něco pošlu, on si to pan učitel přebere. 
Nějak se mi v záplavě té internetové práce ztrácí 
obyčejné myšlení a uvažování. Ó jak jsme mo-
derní s distanční výukou, ale zlatě ve škole, když 
je sadistický dějepisář mučí nad kouskem papíru, 
nebo filmovou ukázkou a pár hlav se chvíli přehří-
vá a internetový vyhledávač je tak daleko. Protože 
doma „kontrol C“, padla a v hlavě tma! 

zzz

Online výuka českého jazyka 8. a 9. třída - Online 
výuka se stala výzvou pro nás všechny. Shrnutí? 
Obstáli jsme. Žáci v tomto období získali nejen te-
oretické znalosti, ale i spoustu praktických. Třeba 
to, jak neuvěřitelnou rychlostí vypnout mikrofon 
nebo rovnou celý prohlížeč. Pevně věřím, že ně-
kde v  hlavičkách uvízlo i pár informací o jazyce 
českém. 
Pro představu o posledních třech měsících si do-
volím použít komentář jedné žákyně: „Dobrý no, 
ale já fakt nemám čas tady u toho počítače celý 
den sedět. Zlatá škola.“ 
Děkuji žákům a rodičům za to, že jsme to společně 
zvládli, jak jinak než na výbornou.

zzz
Online výuka angličtiny na 2. stupni - Uběhly tři 
měsíce od uzavření škol v  České Republice, bě-
hem kterých se v českém školství mnohé změnilo. 
Konkrétně v naší škole v Klášterci nad Orlicí jsme 
se netušíc na uzavírku začali připravovat předem 
díky panu učiteli Hornovi, který začal využívat 
služby Google ve svých hodinách. Zbytek učitel-
ského sboru to vzalo za své a mohlo se pokračovat 
ve vyučování „na dálku“. První týden distančního 
vzdělávání byl dosti úsměvný, až stresující. Nejví-
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Celostátní karanténa v naší domácnosti 
– ukázky prací žáků 6. a 7. třídy ZŠ v rámci českého jazyka
Karanténa začala 12.března 2020 a pokračuje do dneška. Karanténa mne ovlivňuje tak že měli bychom 
být doma a nechodit s kamarády ven. Někdy doma nestíhám úkoly tak mi pomáhají rodiče i sestra. 
Doma máme šanci být víc s rodinou a něco se nového dozvědět. Moji rodiče působí na karanténu cel-
kově dobře. Mamka byla v karanténě asi dva měsíce. S mamkou jsme více koukali na pohádky a poví-
dali si více než jindy. Mamka teď už zase začala chodit do práce. V práci dostali jednorázové roušky a 
dezinfekci. Táta chodí i přes karanténu do práce. Také v práci dostali jednorázové rouška, respirátory a 
dezinfekci. Táta má teď méně práce než dříve. Ale přijíždí domů pozdě. Třeba místo čtyř hodin přijíždí 
až v šest hodin večer. Moje dvě sestry každý den mají nějaký videochat s paní učitelkou. Tak si každý den 
prostřídáme počítač mezi sebou. Moje nejstarší sestra jezdí někdy do Žamberka na brigádu do Penny. 
Ale teď už nechodí, protože v červenci má maturitní zkoušky. Kamarádi ze třídy mi moc chybí i učitelé 
ze školy. Baví mně si s kamarádkami povídat o přestávce. Ve škole líp pochopím nějaký úkoly než doma, 
protože učitelé mi to líp vysvětlí slovně než přes počítač. Venku kolem sebe vidím lidi, kteří mají na 
sobě roušku a rukavice. Musí mít roušku v obchodě, a když vyjdou z domu ven. Když jdete do obchodu, 
tak mají na stole rukavice a dezinfekci, kte-
rou si musíme vzít. Předpisy a řády se musí 
dodržovat, tedy i já je dodržuji. Chtěla bych, 
aby to všechno už skončilo, všichni mi moc 
chybí. A je mi líto i lidí, kteří jsou nakažený. 
Tak musíme dodržovat řády, abychom neby-
li nakažený od jiných lidí.

Covid 19 - Ze začátku se o tomto slovu ba-
vili jen rodiče a dospělí kolem mě. Postupně 
jsem si ale uvědomil, že to nebude legrace. 
Den co den se vir blížil víc a víc do Evropy 
a také do České republiky. Když vir došel až 

ce to vystihuje věta jedné žákyně: „Ty v*le, já chci 
do školy!“ Avšak postupem času si žáci zvykli a 
naučili se s nástroji Google. Vyučování také probí-
halo skrze nástroj Google Meet, přes který je mož-
né s žáky přímo komunikovat pomocí webkamery 
a mikrofonu. Občas vznikly vtipné situace, když 
sourozenec začal pobíhat kolem a vykřikovat ane-
bo třeba žákyně zároveň vařila oběd během výuky, 
čemuž jsem tleskal a byl za to rád. Avšak ze všeho 
nejvíce bych vyzdvihl aktivitu žáků během online 
hodin anglického jazyka. Za celou hodinu spolu-
pracovali alespoň tři žáci z  devíti nebo dvanácti 
připojených. Tito tři žáci měli celou dobu zapnutý 
mikrofon, zatímco ostatní si ho vypnuli a zapnuli 
ho až na konci hodiny, aby se se mnou rozloučili. 
Odevzdávání úkolů a testů skrze Google Učebnu 
se stalo taky velice oblíbené. Jeden žák mi dokon-
ce napsal, že se mu konkrétní domácí úkol nechce 
dělat a odevzdal mi ho v podstatě nevyplněný. Říká 
se, že dochvilnost je výsada králů a královen a je 
skvělé vědět, že jich na škole máme tolik. Avšak 

jednou jeden z králů se opozdil s odevzdáním testu 
z anglického jazyka o 15 dní po termínu odevzdá-
ní, zřejmě „technické potíže“. Jiní to ale zvládli 
alespoň do týdne až 10 dní po termínu odevzdání. 
Někteří králové také odevzdali pouze vyplněnou 
půlku testu, protože druhá se jim už nechtěla 
vyplňovat. Dokonce jeden král za celé tři měsíce 
odevzdal pouze jeden vyplněný úkol a od té doby 
nevypracoval vůbec nic. Ale je to pochopitelné – 
technika, čas, chuť – jsme jenom lidé. Když jsem 
se postupně žáků a žákyň ptal, jak zpětně hodnotí 
online výuku, tak se většina shodla hlavně na dvou 
věcech – mohou vyplňovat úkoly, kdy chtějí, a také 
že nemusí brzy vstávat. Také se shodli, že online 
výuka je nedostačující, když se začíná nová látka, 
takže být ve škole je lepší také z toho důvodu, že 
vidí své přátele a mohou s nimi mluvit. Na závěr 
bych rád opět citoval jednu žákyni: „Mohu být celý 
den v pyžamu a je mi to jedno.“ Musím potvrdit, 
že občas je fajn se inspirovat žáky. 

 Ondřej Papáček
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k nám, myslel jsem si, že to nebude 
tak hrozné. Ale přijde mi, že se lidé 
v okamžiku sjednotili. Každý začal 
pomáhat, ať už šít roušky, či dával pe-
níze jako příspěvek do nemocnic po-
třebným. Mě osobně celková situace 
moc neovlivnila, spíše v dobrém slo-
va smyslu. Poznal jsem, jak staří lidé 
musí na sebe dávat větší pozor než 
normálně. Mimo jiné jsem si vyzkou-
šel jinou variantu výuky než doposud. 
Nebylo to ze začátku jednoduché, 
ale teď jsme si na to všichni zvykli a 
nevadí mi to. Na rozdíl ode mě, moji 
prarodiče tuto situaci nesli těžce. Já 
se jim nedivím, býti seniorem taky se 
bojím. Moje babička začala šít rouš-
ky od začátku karantény až do konce. 
Byl jsem na začátku zmatený, proč 
jsou prarodiče tak bojácní. Vymezené 
otvírací hodiny na nákupy, dobrovol-
níci, co jezdili seniorům nakupovat. 
Nejvíce umírali senioři. Potom všem 
to nakonec chápu. Od babiček mám 
spoustu ušitých roušek a jsem moc 
rád, že to naše rodina zvládla s pře-
hledem a ve zdraví. Můj názor na ce-
lou situaci, nejen v mojí rodině je ta-
kový, že lidé, na kterým nám opravdu 
záleží a máme je rádi, nám přirostli 
více k srdci, což nás jako zem spojilo.
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Obec Klášterec nad Orlicí
Vás zve v neděli 26. 7. 2020 na Čihák

u příležitosti svátku sv. Anny 
se v opravené kapli uskuteční

Budeme moc rádi, pokud přijmete naše pozvání 
a strávíte s námi příjemné odpoledne.

Možnost posezení a občerstvení je zajištěna v turistické chatě.

Program:
13:30 vystoupení pěveckého souboru „ŠestTet“
14:00 mše svatá s požehnáním kapli
15:30 hudební vystoupení

bohoslužba 
s požehnáním kapli.


